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ــية هــي منظمــة يمنيــة غيــر حكوميــة تقــدم خدمــات العــاج و الارشــاد النفســي والاجتماعــي  ــة النفس ــة الرعاي مؤسس
للأفــراد والاســر الذيــن يعانــون مــن مشــكات نفســية واجتماعيــة بمــا فــي ذلــك القضايــا المتعلقــة بالعنــف القائــم علــى 
أســاس النــوع الاجتماعــي وكذلــك تقــدم البرامــج التدريبيــة المتخصصــة لمقدمــي الخدمــات والقطــاع الخــاص. تأسســت نهايــة 
العــام 2019م كنتــاج لاحتيــاج الكبيــر لخدمــات الصحــة النفســية و ايمانــً مــن المؤسســين بضــرورة وجــود كيــان يتمتــع 
بالاســتقالية والانســانية و الكفــاءة للمســاهمة فــي رفــع كفــاءة هــذا القطــاع الصحــي الهــام وتوفيــر الخدمــات للمجتمــع 

ــة بشــكل خــاص. بشــكل عــام والمجتمعــات المتضــررة مــن الحــروب والكــوارث الطبيعي
تعمل المؤسسة بتصريح من وزارة الشؤون الاجتماعية والعمل ونطاق عمل المؤسسة يشمل كل المحافظات اليمنية.

من نحن
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ARE WE

Psychiatric care foundation is 
a Yemeni non-governmental 
organization which provides 
psychological and social treatment and 
guidance services to individuals and 
families who have psychological and 
social issues.; which includes gender-
based violence issues. The foundation 
provides specialized training programs 

to psychological service providers 
both the private and public. The 
Foundation was established at the end 
of year 2019 as a result of the critical 
necessity and need to psychological 
services as well as the founders’ belief 
of the necessity of the existence of 
an independent, humanitarian and 
efficient body that contributes to 

boosting the efficiency of the health 
sector and provides psychological 
services to the society in general and 
to war and natural disasters affected 
societies in particular. The foundation 
works under a license from the 
Ministry of Social Affairs and Labor. 
The foundation scope of work covers 
all Yemeni governorates.

طآجسئ الرساغئ الظفسغئ الاظمعغئ
PSYCHIATRIC CARE
DEVELOPMENTAL FOUNDATION
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الرعايـــة  مؤسســـة  تســـعى 
مـــن  تكـــون  ان  الـــى  النفســـية 
المؤسســـات الرائدة فـــي تقديم 
والاجتماعية  النفســـية  الخدمات 

عاليـــة. بكفـــاءة  المتخصصـــة 

كافـــة  المؤسســـة  تكـــرس 
والمادية  البشـــرية  امكانياتهـــا 
نفســـية  خدمـــات  لتقديـــم 
بكفاءة  متخصصـــة  واجتماعيـــة 

عاليـــة.

¿ الإنســانية ¿ الحيــاد ¿ عــدم 
ــاز ¿ الشــراكة ¿ الكفــاءة الإنحي

¿ العمل الجماعي
¿ الاستقلال التشغيلي

قيمنا : الرسالة:الرؤية:
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The foundation endeavors to 
being one of the pioneering 
foundations in providing 
specialized and highly-efficient 
psychological and social 
services.

Devoting all the foundation 
resources to providing 
specialized and highly-efficient 
psychological and social 
services.

Humanity, neutrality, 
impartiality, partnership, 
efficiency, collective work and 
operational independence.

VISION: MISSION: VALUES:
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OBJECTIVES:

والجماعــي  الفــردي  الوعــي  تعزيــز   .1
والاجتماعيــة. النفســية  بالصحــة 

مجــال  فــي  متميــزة  خدمــات  تقديــم   .2
والاجتماعــي. النفســي  والإرشــاد  العــاج 

ذات  المتخصصــة  البرامــج  تقديــم   .3
النفســية. بالصحــة  العاقــة 

الدعــم  تاميــن  فــي  المســاهمة   .4
والوقايــة والعــاج النفســي والاجتماعــي 

والكــوارث. الازمــات  بعــد 
الشــراكة  نطــاق  وتوســيع  تشــبيك   .5
والإقليميــة  المحليــة  المؤسســات  مــع 

العاقــة. ذات  والدوليــة 

الأهداف :

1.Improving individuals and group 
awareness of mental and social health.
2. Providing distinctive services in the 
arena of mental and social treatment and 
guidance.
3. Providing specialized psychological 
programs.
4. Contributing in securing post crises and 
disasters psychological and social support, 
protection and treatment.
5. Broadening and expanding the 
foundation partnership with the local, 
regional and international organizations of 
same interest.
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THE HUMANITARIAN
AND MENTAL HEALTH SITUATION IN YEMEN:

لخطــة الاســتجابة الصحيــة النفســية الصــادرة عــن البرنامــج الوطنــي للصحــة النفســية بــوزارة الصحــة العامــة والســكان فــان معــدل وفقً 
انتشــار الاضطرابــات النفســية اوســاط اليمنييــن المتضرريــن مــن الحــرب بحوالــي %19.5 ومعــدل الانتشــار 195 فــي كل 1000 حالــة وهــو 
ــات النفســية مقاســا بســنوات العمــر  ــا ان اجمالــي نســبة عبــئ الاضطراب ــب و البعيــد خصوصــا اذ مــا علمن ــار كارثيــة علــى المــدى القري مــا ســيترك اث
المصححــة باحتســاب مــدد العجــز %7.4 و ان نســبة العجــز لاضطرابــات النفســية تصــل إلــى %22 و هــي مــن اعلــى نســب العجــز علــى مســتوى الامــراض 
ــر انتشــار الاضطرابــات النفســية فــي اليمــن و التــي نفــذت  خــال الفتــرة مــارس  و هــو مــا ينــذر بكارثــة انســانية فــي المقــام الاول ووفقــا لدراســة تقدي
2015م – يونيــو 2017م فــان اعــداد المتأثريــن نفســيا بظــروف الحــرب ممــن بحاجــة ماســة الــى نــوع مــن انــواع الرعايــة الصحيــة النفســية المتخصصــة 
متعــددة المســتويات بحوالــي )5455348( متأثــر بالضغــوط و الاضطرابــات النفســية. ومقارنــة بإعــداد المرضــى النفســيين الذيــن تلقــوا خدمــات الدعــم 
ــد  ــزه لمواعي ــداد حاج ــاك اع ــا هن ــام 2020م بينم ــن 25-%30 لع ــا بي ــراوح م ــداد تت ــي الاع ــاده ف ــاك زي ــام 2019م هن ــا للع ــي مراكزن ــاج ف ــي و الع النفس
عاجهــا  فــي مراكزنــا الــى شــهر 2021/8م هــذا ممــا ينــذر بكارثــة نفســية اذا لــم يكــون هنــاك تدخــل ســريع وعاجــل للوقايــة مــن الاضطرابــات النفســية.

الوضع الانساني
و وضع الصحة النفسية في اليمن:

Based on the mental health response plan set out by the national program for mental health at the Ministry of Health and Population, the 
spread rate of mental health disorders among Yemenis affected by war is around 19.5%, 195 cases out of each 1000 cases, which will 

leave a catastrophic effect on both the long and short run, especially when we know that the total burden of mental disorders as measured by years of life 
adjusted for disability durations is 7.4% and that the rate of mental disorder is 22% which is one of the highest  disease-caused disabilities rates which 
portends humanitarian disaster. And based on study on the spread of mental health disorders, which was conducted between the period of March 2015 to 
June 2017, the number of the mental affected person who are in critical need for a mental health care of multiple levels is around 5455348. When taking a 
comparison between the number of patients who were provided with the mental support and treatment at the Psychiatric Care foundation centers in 2019 
and 2020, we found that the number of cases increased by 25-30% in 2020.Morover, the Psychiatric Care Foundation centers have received reservations 
for its services till August 2021 which portends a mental disaster if there is no a quick response to deal and prevent mental disorders.

متأثر بالضغوط و الاضطرابات النفسية
5455348

 5455348



Annual"Report" 2020

مؤسسة الرعاية النفسية التنموية12 2التقرير السنوي 0 2 0

الرعاية النفسية التنموية مؤسسة
PSYCHIATRIC CARE DEVELOPMENTAL FOUNDATION

بتمويــل مــن صنــدوق الامــم المتحــدة للســكان و بالشــراكة مــع اتحــاد نســاء اليمــن نفــذت المؤسســة مشــروع مراكــز الدعــم النفســي بمحافظــة 
ــب الخدمــات النفســية المتخصصــة فــي المحافظــات  ) اب – تعــز – حجــة (. تعتبــر المراكــز النفســية مراكــز نوعيــة وتغطــي فجــوة كبيــرة فــي جان
المســتهدفة . تعتبــر نــواة اساســية لتحســين الصحــة النفســية وتوفيــر الخدمــات حيــث تقــدم الخدمــات بشــكل مجانــي لــكل الفئــات بــدون تمييــز. 
و تخصــص المراكــز الرقــود بســعة ســريرية 25 شــخص وهــذا مخصــص فقــط للنســاء حيــث ان النســاء الناجيــات مــن العنــف هــم الفئــة الاشــد ضعفــا 
ــة النفســية وبالتنســيق مــع مكاتــب الصحــة فــي  ــكادر متخصــص وتحــت ادارة مؤسســة الرعاي ــة النفســية. تعمــل المراكــز ب والاكثــر احتيــاج للرعاي
المحافظــات. تقــدم المراكزخدمــات المعاينــة والاستشــارات وجلســات الدعــم والارشــاد النفســي وخدمــات الرقــود وصــرف الادويــة مجانــا وكذلــك إعــادة 
التأهيــل والدمــج المجتمعــي للمســتفيدات. و تعمــل المراكــز النفســية ايضــا كمركــز تدريــب لطــاب الجامعــات فــي المحافظــات المســتهدفة حيــث 

يتــاح برنامــج التلمــذة للطــاب و ايضــا تقــوم بالنــزول الميدانــي للســجن المركــزي و عمــل التدخــات الازمــة.

مراكز الدعم النفسي المتخصصة

ارقام واحصائيات
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MENTAL HEALTH SUPPORT 
CENTERS – NUMBERS AND 
STATISTICS 

Funded by the UNFPA and in partnership with The Yemen Women Union, the foundation implemented the project of Mental Health Centers in 
the governates of (Ibb, Taiz and Hajjah). The mental health centers are considered one of a kind as it cover a big gab in the arena of specialized 
mental health services in the targeted governates. These centers are considered the essential seed for improving the mental health and for providing 
the related services as those centers provide their services for free to all categories of the society without any discrimination. Those centers provide 
admission services with a capacity of 25 beds which are exclusively dedicated to women as the survived women of violence are the most fragile 
category and they are the most category that in need for mental health care. The centers have a specialized staff and are under the management of 
the Psychiatric Care Foundation and in coordination with health offices in the governates. The centers provide the services of medical examination, 
counselling, mental support and guidance, inpatient services, and provision of medicines for free as well as rehabilitation and integration of 
beneficiaries. In addition, the centers work as training centers of colleges students in the targeted governates where an apprenticeship program is 
offered to the students. Moreover, visits to central prison are conducted and providing the necessary intervention.      
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Psychiatric  Care 
Foundation Services, 
Jan to Dec 2020
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المؤسســة بالتنســيق مــع كافــة الجهــات ذات العاقــة.  حيــث يتــم التنســيق مــع وزارة الصحــة العامــة والســكان والمجلــس الاعالــى لتنســيق تعمل 
الشــؤون الانســانية فــي صنعــاء. كمــا يتــم التنســيق والاشــراف علــى هــذه المراكــز مــن قبــل  مكاتــب الصحــة فــي المحافظــات المســتهدفة. 
كمــا يتــم المناصــرة لهــذه الخدمــات مــع الوجاهــات الاجتماعيــة والشــخصيات المؤثــرة فــي المحافظــات لتذليــل اي صعوبــات. تنســق المؤسســة مــع الكتلــة الفرعيــة 
لحمايــة المــرأة وترفــع بتقاريــر الانجــاز ايضــا لتعكــس فــي تقاريــر الوصــول و الخدمــات المقدمــة . تنســق المؤسســة وتحشــد الدعــم الممكــن لتغطيــة الفجــوة فــي 
الادويــة حيــث يتــم التواصــل مــع منظمــة الصحــة العالميــة ومكاتــب الصحــة لتغطيــة ادويــة الامــراض المزمنــة كالصــرع. بنــت المؤسســة عاقــات جيــدة ايضــا مــع 
جهــات اخــرى تعمــل بشــكل طوعــي لتقديــم الدعــم العينــي كبنــك الــدواء وكــذا شــركات الادويــة لضمــان توفيــر ادويــة مجانيــة للفئــات الاشــد ضعفــا والمتضرريــن 

مــن الحــرب وبالاخــص الحــالات النفســية مــن الرجــال والفتيــان.

وفــي اطــار حملــة المناصــرة والتوعيــة الخاصــة بالصحــى النفســية وخدمــات المراكــز زار مراكزنــا للاطــلاع علــى الخدمــات المقدمــة للناجيــات مــن العنــف 
و المرضــى النفســيين خــلال العــام 2020م  كلا مــن :

  الدكتورة / خوله عاقل  منسق الكتلة  الفرعية لحماية المراه  بصندوق الامم المتحدة للسكان
  د.اشرف المتوكل وكيل محافظة اب للشئون الصحية

  د.ايان عبدالحق وكيلة محافظة تعز للشئون الصحية.
  رئيس محكمة الاستئناف بمحافظة تعز

  الاستاذ عبده علي مدير مكتب الشئون الاجتماعية و العمل - تعز
  الاستاذ فواد المخافي نائب مدير مكتب الشئون الاجتماعية والعمل.

التنسيق مع الجهات ذات 
العلاقة والمجتمع
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The foundation coordinates with all related parties as the foundation coordinates with Ministry of Health and Population and SCAMSHA 
in Sana’a. Besides, the foundation’s mental health centers are supervised by the health offices in the targeted governates. The services 

provided by the foundation’s centers are advocated by social figures and influential figures in the governates to overcome any difficulties that might 
come on the way. The foundation coordinates with the Sub-cluster for Women Protection and submits achievement reports to be reflected on the 
reports of services access and provision. The foundation coordinates and mobilizes the possible support to close the gap of the medicine shortage as 
the foundation communicates with the WHO and Health Offices to provide the medicines of chronic diseases such as the Epilepsy. The foundation 
has built good relations with other parties such as the Medicine Bank to guarantee the free provision of medicines to the most fragile categories of 
the society and war affected cases specially the mental health cases of men.

As part of mental health advocacy and awareness campaign, our centers were visited by the below figures to have a close look at the services 
provided to the female survivals of violence and mental health patients:

  Dr. Khawla Akel - Coordinator The Women Protection Sub-Cluster in UNFPA .
  Dr. Ashraf Al-Moutawakel – Ibb Governor Deputy of Health Affairs.
  Dr. Elain Abdulahaq – Taiz Governor Deputy of Health Affairs.
  The President Appeal Court in Taiz Governate.
  Mr. Abdu Ali – The General Manager of Social Affairs and Labor Office in Taiz
  Mr. Fuad Almekhlafi – The General Manager Deputy of Social Affairs and Labor Office in Taiz

THE COORDINATION WITH 
RELATED PARTIES AND THE 

COMMUNITY 
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التدريب و التأهيل
داخــل  العاملــة  لكوادرهــا  المؤسســة  اقامــت 
ــة  ــدورات التدريب ــن ال ــدد م ــية ع ــز النفس المراك
التــي تهــدف الــى رفــع مســتوى الاداء و الكفــاءة 

العلميــة والعمليــة  و هــي كالتالــي :
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والمعرفية  السلوكية  العاجية  التقنيات  دورة    
شارك فيها عدد 8 ذكور و 12 اناث من الكوادر العاملة 
الحديثة  الاساليب  الدورة  تناولت  حيث  المراكز  داخل 
في  المستخدمة  المعرفية  و  السلوكية  العاجية 
عاج الاضطرابات النفسية و الاستفادة منها في عاج 

الحالات المتردد على المراكز.

المجتمعية  النفسية  الرعاية  خدمات  دورة    
 22 عدد  فيها  شارك  العاملة  للكوادر  المتخصصة 
ذكور و 34 اناث حيث تناولت خدمات الرعاية النفسية 
وكيفية  النفسيين  المرضى  لرعاية  المتخصصة 

التعامل مع كل اضطراب من الاضطرابات النفسية.

  دورة الإسعافات الاولية المتكاملة للكوادر  العاملة 
شارك فيها عدد 12 ذكور و 10 اناث استهدفت الكادر 
النظافة و بعض الاخصائيات  الحراسة و  العامل من 
النفسيات حيث تم تدريبهم على تقنيات الاسعافات 

الاولية.

الناتج عن  الرهاب والهلع  لحالات  النفسي  الدعم    
الدعم  مراكز  في  العاملة  للكوادر  كورونا  جائحة 
النفسي شارك فيها عدد 24 ذكور و 35 اناث جاءت 
الرهاب  حالات  لمواجهه  قصوى  كضرورة  الدورة  هذه 
جانب  تناولت  حيث  كورونا  جائحة  بسب  الهلع  و 
والتمريض  الاخصائيين  و  الاطباء  تدريب  تم  عملي 

في كيفية التعامل مع مثل هذه الحالات.

الجائحات  اثناء  التي تظهر  النفسية  الاضطرابات    
شارك  النفسي  الدعم  في  العاملة  للكوادر  والازمات 

فيها عدد 17  ذكور و 32 اناث تناولت 
الاضطرابات  بين  التفريق  كيفية 
الجائحات  اثناء  تظهر  الت  النفسية 

والازمات وكيفية تشخيصها.

  مدخل في علم الامراض النفسية 
والعصبية، والادوية المستخدمة والية 
العاملة  للكوادر  واعراضها  عملها 
اناث   16 و  ذكور   8 عدد  فيها  شارك  
الدليل  حول  مختصره  نبده  تناولت 
و  النفسية  لاضطرابات  المعتمدة 

العاج المعتمد لكل اضطراب.

والفحص  المرضية  الحالة  دراسة    
العاملة  للكوادر  والنفسي  الطبي 
اناث   12 و  ذكور   6 عدد  فيها  شارك 
واخذ  المرضية  الحالة  دراسة  تناولت 
ادت  التي  الاسباب  و  المرضية  القصة 
الاضطرابات  الى  الوصول  الى  بالحالة 
الى  الكادر  يصل  وحتى  النفسية 

التشخيص السليم.

العاملة  للكوادر  المهنة  اخاقيات    
اناث   14 و  13 ذكور  عدد  فيها  شارك 
هذه  تناولت  اخاقيات  مهنة  لكل 
تعلمها  الواجب  الاخاقيات  الدورة 
المريض  مع  التعامل  ان  وخاص 
في  عالية  اخاق  الى  يحتاج  النفسي 

التعامل.

المهــام  وادارة  الوقــت  ادارة    
ــا  ــة شــارك فيه ــوادر العامل للك
انــاث   12 و  ذكــور   14 عــدد 
لتعريــف  الــدورة  هــذه  تأتــي 
الــكادر بأهميــة الوقــت و توزيــع 
والاقبــال  حيــث  مهامهــم 

المركــز. علــى  المتزايــد 

المشــكات  حــل  مهــارات    
كمهــارات  القــرارات  واتخــاذ 
عاجيــه للكــوادر العاملة شــارك 
 15 و  ذكــور   12 عــدد  فيهــا 
انــاث تعلــم فيهــا المشــاركين 
خاصــه  و  القــرارات  اتخــاذ  فــن 
وســط  فــي  يعمــل  والجميــع 
و  المجتمــع  مــن  هامــه  فئــة 
كيفيــة مســاعدتهم فــي حــل 

. تهم مشــكا

النفســية  الضغــوط  ادارة    
ــا  ــة شــارك فيه ــوادر العامل للك
انــاث   38 و  ذكــور   25 عــدد 
المشــاركين  فيهــا  تعلــم 
كيفيــة التعامــل مــع الضغــوط 
النفســية و الاحتــراق النفســي 
معهــم. التعامــل  كيفيــة  و 
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  The course of behavioral and cognitive 
therapy techniques, 8 males and 12 females of 
the staff participated in the course, the course 
discussed the behavioral and cognitive modern 
methods used in the treatment of mental 
health disorders and how to put those methods 
in use in treating the cases frequenting the 
foundation’s centers.

  Social Mental health care services training 
course, 22 males and 34 females of the 
staff participated in the course, the courses 
discussed the specialized mental health services 
for mental health patients and how to deal with 
the different mental health disorders.

  Comprehensive First aid training course,12 
males and 10 females participated in the 
course, the course targeted the guards, cleaners 
and some psychiatrists.

  Training course on the panic and phoebe 
caused by COVD19 pandemic, 24 males and 
35 females participated in the course, the 
course came out of the necessity to confront 
the case of panic and phoebe caused by 
COVD19 pandemic. The participants were 
trained on how to deal with such cases of panic 
and phoebe.

  Training course on mental health disorders 
that emerge during pandemics and the 
crises that face the working staff during such 
situations, 17 males and 32 females participated 

in the course, the course discussed 
how to distinguish between the mental 
health disorders that emerge during 
pandemics and crises and how to 
diagnose them.

  Introduction to mental health and 
neurology science and the medicines 
used and how those medicines function 
and their symptoms, 8 males and 16 
females participated in the course, the 
course discussed briefly the authorized 
manual for mental health disorders 
and the approved medicine for each 
disorder.

  Training course on analyzing the 
medical condition and the medical and 
psychological examination, 6 males 
and 12 females, the course discussed 
how to get a correct diagnosing of the 
case through analyzing the medical 
condition and considering the medical 
condition story and the causes that led 
the case to mental health disorder.

  A course of the professional ethics, 
13 males and 14 females participated 
in the course, the course discussed 
the ethics that need to be learned and 
adhere to specially that dealing with 
mentally disordered persons require a 
high level of ethics.

  A training course 
on time management 
and assignments 
management, 14 
males and 12 females 
participated in the 
course.

  A training course on 
skills of problem solving 
and decisions making, 
12 males and 15 females 
participated in the 
course, the participants 
learnt the art of decisions 
making which is skill 
they need as they are 
working with a very 
important category of 
the society that need 
help on how to solve 
their problems.

  A training course on 
psychological pressure 
management, 25 
males and 38 females 
participated in the 
course, the participant 
learnt how to deal with 
psychological pressure 
and psychological 
burnout.
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TRAINING AND QUALIFYING: 
The foundation has set up a number of training courses 
for its staff working in the mental health centers which 
aimed at enhancing the level of performance and 
enhancing the practical efficiency. The training courses 
that were offered are as follows:
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بحســب دراســة صــدرت عــام 2017م 1 مــن اصــل 5 اشــخاص فــي اليمــن يحتــاج لدعــم نفســي متخصــص. يوجــد 50 طبيــب نفســي فقــط فــي 
اليمــن ككل وكلهــم متواجديــن فــي المــدن وهــذا يشــكل تحــدي كبيــر خصوصــا اولئــك الــذي يعيشــون فــي المناطــق النائيــة والريفية.كمــا 
ــارة هــذه المراكــز  ان الوصمــة الاجتماعيــة تشــكل تحــدي اكبــر فــي مســألة الوصــول للخدمــات النفســية حيــث يحجــم الكثيــر عــن التــردد او زي
الا بعــد ان تســتفحل المشــكلة. كمــا ان الكثيــر مــن الاشــخاص الــذي يعانــون مــن اضطرابــات نفســية فــي المناطــق النائيــة ربمــا يخســرو كل 
ــى المــدن لتلقــي  ــات نفســية ال ــون مــن اضطراب ــذي يعان مدخراتهــم او يضطــرو لبيــع اشــيائهم وممتلكاتهــم لارســال ابنائهــم وبناتهــم ال
العــاج. ومــا زاد الطيــن بلــه هــو جائحــة كورونــا والتــي اثــرت بشــكل ســلبي علــى المجتمــع حيــث انتشــر القلــق والاحبــاط فــي اوســاط المجتمــع 
وخصوصــا مــع تدهــور القطــاع الصحــي وشــحة الدعــم . بنــاء علــى كل مــا ســبق  انشــت مؤسســة الرعايــة النفســية خــط الاستشــارات النفســية 
و الاســرية اثنــاء جائحــة كورونــا وقدمــت المؤسســة استشــارات نفســية اســرية لجميــع الفئــات المجتمعيــة حيــث بلــغ عــدد الذيــن اســتفادوا مــن 
الخــط الســاخن اكثــر مــن 15000 مســتفيد خــال الفتــرة ابريل-ديســمبر 2020م. يشــرف علــى الخــط الســاخن كادر متخصــص مــن الاطبــاء 
النفســيين والأخصائييــن النفســين مــن الســاعة 8 صباحــا و حتــى 8 مســاء. يشــكل الخــط الســاخن خــط المســاعدة الاول بالنســبة للفئــات 
التــي لا تســتطيع الوصــول للمراكــز النفســية المتخصصــة و يعمــل كطريــق لاحالــة الحــالات التــي تحتــاج للعــاج والرعايــة الخاصــة الــى المراكــز 

النفســية المدعومــة مــن صنــدوق الامــم المتحــدة للســكان.

الخط الساخن
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According to study issued in 2017, 1 out of 5 persons in Yemen needs a specialized psychological support. There are only 
50 psychiatrists in Yemen and all of those psychiatrists work in the main cities which form a big challenge specially to those 
who live in remote places and the rural areas. Besides, the social stigma constitutes a big challenge to accessing the mental 
health services as many abstains from going to mental health care centers till their conditions have far deteriorated. Many 
persons who live in remote areas and suffer from mental health disorders might have to spend all their savings or have to 
sell what they have to send their beloved ones who suffer from mental health disorders to the cities for treatment. What 
has made the situation even worst is COVD19 pandemic which negatively affected the society as panic and depression 
spread among the society specially with deterioration of the health sector and the shortage of support. Based on all of the 
aforementioned, the Psychological Care Foundation established a phone line of psychological and family counseling during 
the COVD19 pandemic. The foundation provided psychological and family counseling to all community groups, as the 
number of those who benefited from the hotline reached more than 15,000 beneficiaries during the period April-December 
2020. The hotline is supervised by a specialized staff of psychiatrists and psychologists from 8 am to 8 pm. The hotline is 
the first help-line for the groups that can’t reach specialized psychological centers and acts as a way to refer cases that need 
special treatment and care to psychiatric centers supported by the UNFPA.

THE HOT
LINE

THE HOT LINE
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  قامــت المؤسســة بعمــل التوعيــة للمجتمــع وإرشــادهم بطــرق الوقايــة مــن فيــروس كورونــا. قــام فريــق المؤسســة فــي كا مــن امانــة العاصمــة و محافظــة 
عمــران و حجــة واب و تعــز وعــدن و الحديــدة بالتوعيــة بعــده طــرق منهــا التوعيــة الالكترونيــة عبــر وســائل التواصــل الاجتماعــي و النــزول الميدانــي لبعــض 

الاماكــن والتوعيــة عــن بعــد حيــث تــم اســتهداف مــا يقــارب 6591 مــن الذكــور و 10441 مــن الانــاث بمختلــف فئــات اعمارهــم.
ــع البرشــورات  ــن مــن المرضــى ومرافقيهــم وتوزي ــكادر والمترددي ــم وكمامــات و جلفــزات لل ــة فــي المراكــز مــن أدوات تعقي ــر وســائل الوقاي ــم توفي   كمــا ت

ــة. ــة وقائي ــم شــراء 3000 حقيب ــث ت ــن حي ــى المرضــى والمرافقي ــة عل التوعوي
  التدريب عن بعد في طريقة التعامل مع حالات الهلع و الرهاب من فيروس كورونا حيث تم تدريب 24 من كوادرنا الذكور و 35 من  الاناث لمساعده المجتمع .

  تنفيــذ برنامــج الدعــم النفســي والاجتماعــي عــن بعــد لحــالات كورونــا او اهاليهــم او المخالطيــن او الطواقــم الطبيــة بالشــراكة مــع مكتــب الصحــة 
العامــة والســكان و مكتــب الشــئون الاجتماعيــة و العمــل فــي كا مــن عــدن - اب - تعــز حيــث تــم تجهيــز طاقــم مــن الاطبــاء الاستشــاريين و الاخصائييــن 
النفســيين و تجهيــز رقــم خــاص بالتواصــل مــع عمليــات المؤسســة لاســتقبال الاتصــالات الــواردة  بخصــوص حــالات كورونــا و تقديــم الدعــم النفســي الــازم 

ــاث بمختلــف فئــات اعمارهــم. ــم الخدمــة لعــدد 41 مــن الذكــور و 85 مــن الان لهــم حيــث تــم تقدي
  تجهيــز فريــق متنقــل لتقديــم الاســعافات الاوليــة والدعــم النفســي المتخصــص تــم تجهيــز فريــق مكــون مــن  ممــرض و اخصائــي نفســي و طبيــب وتــم 
اعتمــاد رقــم موحــد للفريــق فــي كا مــن محافظــة تعــز - عــدن حيــث يقــوم الفريــق بعــد اخــذ جميــع البيانــات عــن الحالــة وعنوانهــم بأخــذ الاحتياطــات الوقائيــة 

و الاتجــاه الــى الحالــة وتقديــم لهــا جميــع الدعــم الصحــي والنفســي حيــث اســتفاد منــه 26 مــن الرجــال و 32 مــن النســاء.
ــة حــول  ــة العاصمــة - عمــران - حجــة - اب - تعــز- عــدن- الحديــدة( و توزيــع ملصقــات توعوي ــة ) امان ــزول فريــق التوعيــة لعــدد مــن محافظــات الجمهوري   ن

ــا وبعــض الحقائــب الوقائيــة حيــث اســتهداف اكثــر مــن 10000 رجــل وامــراه بمختلــف فئــات اعمارهــم. كيفيــة التعامــل مــع فيــروس كورون

التدخلات في جائحة كورونا
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  The foundation worked on guiding and raising the awareness of the community awareness of COVD19 prevention methods. The foundation 
teams in Amanat Al-Asimah, Amaran, Hajjah, Ibb, Taiz and Hodeida worked on raising the awareness via many ways such as raising awareness 
through social media platforms and field visits. This awareness campaign targeted around 6,591 males and 10,441 females of different age 
categories.  
  The Centers were equipped with Preventive materials, including sterilization tools, masks, and gloves for staff and patients and their 

companions, and awareness leaflets were distributed to patients and their companions, as 3000 protective bags were purchased.
  Remote training on how to deal with cases of panic and phobias of COVD19, as 24 males and 35 females of the foundation staff were trained 

to help the community.
  Implementation of a remote psychological and social support program for COVD19 cases, their families, contacts, and medical staff, in 

partnership with the Health Office and the Social Affairs and Labor Office in Aden, Ibb and Taiz, where a team of consultant doctors and 
psychologists was formed  and a phone number for contacting with the foundation’s operations to receive incoming calls regarding COVD19 
cases and to provide the necessary psychological support to them, as the service was provided to 41 males and 85 females of all ages.
  Preparing a mobile team to provide first aid and specialized psychological support. The foundation has formed a team consisting of a doctor, 

psychologist and a nurse and has devoted a unified phone number for both Taiz and Aden to receiving calls and identifying the location and 
dresses of the cases. After locating the case, the team goes there, after taking all precautious procedures, to provide all necessary services. 42 
males and 85 females of all ages benefitted from this service.
  Awareness team conducted field visits to a number of governorates (Amanat Al Asimah - Amran - Hajjah - Ibb - Taiz - Aden - Al Hodeida) and 

distributed awareness posters on how to deal with the COVD19 and some protective bags; targeting more than 10,000 men and women of all ages.

THE HOT
LINE INTERVENTIONS DURING 

COVD19 PANDEMIC
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1. المشاركة في اليوم العالمي لمناهضة العنف ضد المراه.
ــوم  ــدار 16 ي ــى م ــة عل ــى المنصــات الالكتروني ــة عل ــات منهــا التوعي ــن الفعالي المؤسســة شــاركت بعــدد م
حيــث عقــدت حلقــات نقــاش و اعانــات ممولــه لمناهضــة العنــف ضــد المــراه - كمــا ســاهمت فــي البــازار 
الخيــري الــذي اقامــه اتحــاد نســاء اليمــن فــي اب حيــث تــم عمــل 33 اختبــار نفســي لمرتــادي البــازار كــم انتجــت 

ــه لعــدد 2736. ــم وصل المؤسســة فــاش كملهــا تكملــك حيــث ت
ــل  ــدد 6221 ليحم ــه لع ــم وصل ــث ت ــية حي ــة النفس ــال الصح ــي مج ــن ف ــاء للعاملي ــكر ووف ــاش ش ــاج ف 2. انت

ــة. ــذه الفئ ــع ه ــم م ــرا لجهوده ــن فــي قطــاع الصحــة النفســية تقدي ــكل العاملي رســاله شــكر ل
3. نــدوة توعويــة حــول اهميــة الصحــة النفســية بالشــراكة مــع مؤسســة الرفقــاء اســتفاد منهــا عــدد 39 مــن 

الايتــام.
4. التوعيــة فــي عــدد 10 مــدارس مــن مــدارس مدينــة تعــز تناولــت اهميــة الصحــة النفســية و هدفــت الــى رفــع 

الوعــي حــول الوصمــة المجتمعيــة و ان الامــراض النفســية مثــل أي مــرض ممكــن عاجــه.
5. التوعيــة فــي جامعــة اب حيــث تــم اســتهداف عــدد 98 طالــب و طالبــه مــن طــاب كليــة التربيــة تناولــت 
اهميــة الصحــة النفســية و هدفــت الــى رفــع الوعــي حــول الوصمــة المجتمعيــة و ان الامــراض النفســية مثــل 

أي مــرض ممكــن عاجــه.

الانشطة المجتمعية و التوعوي



Annual"Report" 2020

مؤسسة الرعاية النفسية التنموية33 2التقرير السنوي 0 2 0

الرعاية النفسية التنموية مؤسسة
PSYCHIATRIC CARE DEVELOPMENTAL FOUNDATION

1. Participating in the International Day for the Elimination of Violence against Women.
The Foundation participated in a number of activities, including awareness-raising on the electronic 
platforms for16 days, where the foundation held discussion sessions and sponsored advertisements to 
combat violence against women. The foundation also participated in the charitable bazaar established 
by the Yemeni Women Union in Ibb, where 33 psychological tests were done for the bazaar visitors. 
As well as, the foundation produced a shot video titled Complete her to Complete You.

2. Producing a short video tilted Thanks and Loyalty to the Workers in the Field of Mental Health, 
which was shared with 6221 people to carry a message of thanks to all the workers in the mental 
health sector in appreciation for efforts.

3. An awareness seminar on the importance of mental health, in partnership with the Al-Rofaqa 
Foundation, from which 39 orphans benefited.

4. Awareness campaign in 10 schools in Taiz city which addressed the importance of mental health 
and aimed to raise awareness about societal stigma and that mental illness is like any treatable 
disease.

5. Awareness campaign at the University of Ibb, where 98 students were targeted from the College of 
Education. The campaign addressed the importance of mental health and aimed to raise awareness 
about societal stigma and that mental illness is like any treatable disease.

AWARENESS 
SOCIAL 
ACTIVITIES
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ــي للصحــة النفســية للعــام 2020م بعــدد  احيــت المؤسســة اليــوم العالم
مــن الفعاليــات كالتالــي:

     وزعــت عــدد 500 ســاعه يــد للعامليــن النفســيين فــي كا مــن امانــه العاصمــة و اب وتعــز 
تكريــم وتقديــرا للجهــود التــي بذلوهــا فــي خدمــة المرضــى النفســيين.

     اقامت حفل تكريمي لكوادرها العاملة في المراكز النفسية في محافظتي اب - تعز.
     انتجت فاش شكر ووفاء للعاملين في مجال الصحة النفسية.

     توزيع 8000 لاصق توعوي للتعريف بخدمة الخط الساخن.
     اقامت مسابقة لتصميم شعار يعبر عن هوية المستشفيات النفسية.

اليوم العالمي للصحة النفسية 
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The foundation marked the World Mental Health Day of the year 2020 through conducting 
many activities:

    The foundation distributed more than 500 watches to the workers in the field of mental health 
in Amanat Alasma’a, Ibb and Taiz in appreciation for the effort those workers exerted to serve 
their patients.

    The foundation held a ceremony to honor its staff working in the mental health centers in the 
governates of Ibb and Taiz.

    The foundation produced a short video titled Thanks and Loyalty to the Workers in the Field of 
Mental Health.

    Distributing 8,000 educational posters to introduce the hotline service.
    A competition was held to design a logo expressing the identity of mental hospitals.

THE WORLD 
MENTAL 
HEALTH DAY
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البوم صور انشطة المؤسسة:
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THE ACTIVITIES 
PICTURES ALBUM
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PSYCHIATRIC 
CARE 
FOUNDATION 
SPONSORING 
PARTNERS:

وزارة الصحة العامة و السكان

MINISTRY OF HEALTH AND POPULATION

وزارة الشئون الاجتماعية والعمل

MINISTRY OF SOCIAL AFFAIRS AND LABOR

صندوق الامم المتحده للسكان

UNFPA YEMEN

اتحاد نساء اليمن

YEMEN WOMEN UNION

الرفقاء للتنمية الإنسانية
Rofqa for Humanitarian Development

مؤسسة الرفقاء

ROFAQA’A FOUNDATION

الكتلة الفرعية لحماية المرأة
The Women Protection Sub-Cluster

كتلة حماية المراه

THE WOMEN PROTECTION SUBCLUSTER

الشركاء الداعمين
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